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امروز دشمنان اسلام با برنامه ریزی های دقیق 
و حساب شده، مکاتب و فرقه هایی را به مردم 
دنیا معرفی می کنند که دارای مبانی مهدویت 
و منجی گرایی هستند و از آنجایی که موضوع 
ظهور منجی، از مسائل مشترک ادیان دنیاست 
لذا پرداختن به امور مهدوی و گسترش عقیده 
موعودگرایــی در میان ادیــان مختلف، کاملًا 

طبیعی و قابل پیش بینی است.
به طور قطع، ورود فرقه هــای انحرافی در این 
عرصه با انگیزه های استعماری صورت گرفته 
اســت، به عنوان مثال، فرقه ضالــه بهائیت از 
حدود یکصد ســال قبل، با هدف اعلام نســخ 
دین اســلام و ظهور دین جدید و زیر ســؤال 
بردن مســئله خاتمیت و مهدویت پا به عرصه 
گذاشت و با کمک استعمار سعی در فرقه سازی، 
شبهه افکنی و ایجاد انحراف در میان مسلمانان 

به ویژه شیعیان دارد.
عقاید آخرالزمانی مسلمانان و باور به مهدویت، 
اخیراً بــه مجــادلات انتخاباتــی آمریکا نیز 
کشیده شده است و نامزدهای جمهوری خواه 
انتخابات ریاست جمهوری آمریکا در راستای 
اسلام هراسی و ایران ستیزی، باور به مهدویت 
را به میــان آورده اند و بر طبــل ایجاد ترس از 
مهدی خواهی مسلمانان می کوبند. در گفت وگو 
با پروفسور »نادر انتصار«، رئیس دانشکده علوم 
سیاسی دانشگاه آلابامای آمریکا به بررسی نفوذ 
جریان منجی گرایانه اوانجلیست های مسیحی 
و صهیونیست های مسیحی در ساختار قدرت 
آمریکا پرداخته ایم که در ادامه از نظر می گذرد.

چه میزان نگاه منجی گرایانه در 
سیاست و حکومت آمریکا نفوذ 

دارد؟
منجی گرایی یکی از اجزای اصلی و اساســی 
مسیحیان اوانجلیست اســت. این مسیحیان 
اوانجلیست در سطوح اجتماعی دولت مرکزی 
از یک سو و دولت های محلی و ایالتی در ایالات 
متحده آمریکا نفوذ دارند. در واقع آن ها بخش 
مهمی از طرز تفکر سطوح مختلف دولت فدرال 
و دولت های محلی و ایالتی در آمریکا را تشکیل 
می دهند. این جریان نقش مهمی در انتخابات 
ملی از یک ســو و انتخابات ریاست جمهوری 

آمریکا از سوی دیگر ایفا می کنند.
»تد کروز« یکــی از چهره های اصلی انتخابات 
ریاست جمهوری آمریکا و از نامزدهای حزب 
جمهوری خواه که تا همین اواخر در رقابت های 
درون حزبی جمهوری خواهان حضور داشــت 
یکی از اوانجلیست های مسیحی بود که خود 
او به این موضوع معترف بود. وی دیدگاه های 
منجی گرایانه خود را در رقابت های انتخاباتی و 

در این کمپین به کار می برد.
یکی از جریاناتی که در تلاش است 
تا تفکر منجی گرایانه را دنبال کند 
جریان صهیونیسم مسیحی است. این 
جریان در حال حاضر بــه چه میزان در 
آمریکا فعال است؟ آیا در بدنه سیاست 

خارجی این کشور این جریان نفوذ دارد؟
مسیحیان صهیونیســت بخش یکپارچه ای از 
جریان اوانجلیســت های مسیحی در آمریکا و 
اروپا هستند. در واقع مسیحیان صهیونیست 
بخش قدرتمنــد و فعال جریان مســیحیت 
اوانجلیست در ایالات متحده آمریکا را تشکیل 
می دهند. با سیاسی کردن بنیان های مسیحیت 
در ســال های اخیر نقشــی که مســیحیان 
صهیونیســت در سیاســت آمریکا و گفتمان 
سیاســی آمریکا بازی می کنــد رو به افزایش 
گذاشته است. در سیاســت خارجی نیز شاهد 
هستیم که تفکر مسیحیت صهیونیسم به ویژه 
در سال های اخیر ســاری و جاری است و نفوذ 

زیادی یافته است.
نوع نگاه این جریان به مهدویت 
شــیعی و باور منجی گرایانه در 

تشیع چیست؟
در این خصوص باید توجه داشــت که تمرکز 
صهیونیسم مسیحی و جریان های مسیحیت 
اوانجلیست شــیعه و مفهوم مهدویت از منظر 
شــیعه نیســت. در واقع مفهوم مهدویت در 
شیعه در شکل دادن و اثرگذاری بر جنبش ها 
و جریان های مسیحیت اوانجلیست در ایالات 

متحده آمریکا نقشی نداشته است.
باور منجی گرایانه و مهدویت تشیع 
چــرا مــورد مخالفــت جریان 

صهیونیسم است؟
باور به منجی نزد شــیعه و منجی گرایی شیعه 
به لحاظ کلامــی و الهیاتی فی نفســه مقابل 
صهیونیسم نیست چرا که صهیونیسم سیاسی 
پدیده ای نوظهور است و تا قرن نوزدهم میلادی 
ظهور و بــروز نیافته بود. این در حالی اســت 
که شــیعه و مفهوم مهدویت در شــیعه چند 
قرن قبل از ظهور و بروز صهیونیســم سیاسی 
شکل گرفته بود. با شکل گرفتن دولت مدرن 
در اســرائیل و محرومیت فلســطینیان است 
که شــیعه در سیاســت داخلی و خارجی در 
تقابل با صهیونیســم پنداشــته می شود. در 
واقع صهیونیســم سیاســی در حــال حاضر 
 در تقابل جدی با تشــیع و مفهــوم مهدویت 

قرار دارد.

در انتظار منجی
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جـامـعـه
Society7  فواید آرام غذا خوردن را دقیق بدانید 

آهسته بخور همیشه بخور
پریسا جمدی / گروه ترجمه
news@ naslefarda.net 

در برخی کشــورها و فرهنگ ها، خوردن یک 
وعده غذایی می تواند ســاعت ها ادامه داشته 
باشــد. این خیلی خوب اســت ولی در برخی 
کشورها به هر دلیل که عمده آن سبک زندگی 
غلط است سرعت در غذا خوردن خیلی بالاست.

 دلایل آهسته غذا خوردن
با کاهش سرعت خوردن وعده غذایی 
خود، ممکن اســت از مزایای بالقوه سلامتی 
برخوردار شــوید و از وعده غذایی خود بیشتر 

لذت می برید.
 آهسته غذا خوردن باعث افزایش 

لذت از خوردن می شود
یکی از فواید آشکار آهسته غذا خوردن این است 
که طعم غذای خود را بیشتر خواهید چشید. اگر 
مدت زمان خوردن یک وعده غذایی را دو برابر 
کنید، طعم، بافت و بوی بیشتری از غذا را حس 
می کنید و در نتیجه غذا دلچسب تر خواهد شد.
 آهسته غذا خوردن باعث کاهش 

وزن می شود
وقتی مدت زمان خوردن بیشتر طول بکشد، 
زودتر ســیر می شــوید و کمتر می خورید. در 
حقیقت، آهســته غذا خوردن با شاخص توده 
بدنی پایین تر )BMI( همراه اســت. مطالعات 
نشان داده است که آهسته غذا خوردن باعث 
ســیری زودتر می شود. آهســته غذا خوردن 
همچنین ممکن است به شما کمک کند تا به 
طور دقیق میزان غذایی که مصرف کرده اید را 
به یاد بیاورید. حرف آخر؟ سرعت خوردن خود 
را کم کنید تا زودتر و بــا مقدار غذای کمتری 

سیر شوید.
 با آهسته غذا خوردن گزینه های 

غذایی بهتری را انتخاب می کنید
وقتی سرعت غذا خوردن خود را کم می کنید، 
وقت بیشــتری برای انتخاب مــواد غذایی با 
تأمل بیشــتر دارید. این موضوع خوب اســت 
زیرا هرچه بیشتر به غذاهای خود توجه کنید، 
فرصت بیشتری دارید تا غذاهای مقوی و سالم 
انتخاب کنید. بسیاری از غذاهای خالی از کالری 
به شدت توســط تولیدکنندگان مواد غذایی 
پردازش می شــوند و اغلب غنی از ســدیم و 
قند اضافه هســتند. این غذاها با دقت توسط 
مهندسین غذا طراحی شده اند تا طعم سه لقمه 
اول عالی به نظر برسد. بعد از چند لقمه، بسیاری 
از افراد می گویند که تمایل آن ها به نمک و قند 
بیشــتر افزایش می یابد. مطالعات نشان داده 
اســت که افراد معمولاً هنگام مصرف غذاهای 
فوق العاده فرآوری شده، بیشتر غذا می خورند. 
از طرف دیگر، غذاهای طبیعی فاقد قند یا سدیم 
اضافه شده هستند )مگر اینکه آن ها را در هنگام 
تهیه غذا اضافه کنید(. آن ها مزه و بافت ساده 
اما خوشــمزه ای دارند. توت فرنگی با ترکیدن 
آب شــروع می کند اما بعد از جویدن طعمش 
جالب می ماند. پرتقال، آجیل و سبزیجات نیز 

همین طور هستند.
 آهسته غذا خوردن امکان ارتباط 

اجتماعی را فراهم می کند
غذا خوردن می تواند یک رویداد اجتماعی باشد. 
غذا خوردن زمانی است که مردم  و خانواده دور 
هم جمع می شوند و اوقات خود را می گذرانند. 
بعد از پایــان غذا، هر کس بــه دنبال کار خود 
می رود. با صرف وقت بیشــتر برای یک وعده 
غذایی، می توانید با دوســتان و خانواده خود 
بیشتر صحبت کنید، روابط را بهبود بخشید و 

احساس ارتباط بیشتری کنید.
 آهسته غذا خوردن هضم را بهبود 

می بخشد
آهسته  غذا خوردن به معده شما زمان بیشتری 
برای شروع کار روی غذا می دهد. وقتی در عرض 
پنج دقیقه یک وعده غذایی کامل را می خورید، 
ممکن است دچار سوءهاضمه شوید. در عوض، 
برای خوردن همان مقدار غذا 20 دقیقه وقت 
بگذارید. در این صورت معده شــما کار بسیار 
ساده تری خواهد داشت. آهسته تر غذا خوردن 
همچنین ممکن است منجر به جویدن بیشتر 
شما شود، این امر باعث شروع به کار معده برای 

روند هضم غذا می شود.
 آهسته غذا خوردن مانع از خوردن 

بیش از حد می شود
محققان دریافته اند که حدود 20 دقیقه طول 
می کشــد تا شــکم هورمون هایی که دستور 
سیری می دهند را به مغز برساند. در نتیجه اگر 
آهســته تر غذا بخورید با مقدار غذای کمتری 

سیر خواهید شد.
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آموزششهری

خانه ملت: عضو کمیســیون تلفیق بودجه در مجلس شورای اســلامی گفت: افزایش نرخ طرح ترافیک یعنی 
جولان گاهی برای پولداران؛ گران شدن خدماتی نظیر طرح ترافیک یا افزایش قیمت بلیت هواپیما ارتباط مستقیم 
و غیرمستقیمی با زندگی افراد دارد. مجتبی یوســفی در مورد افزایش 2۵ درصدی طرح ترافیک گفت: متاسفانه 
مسئولان دولتی و نهادهای نزدیک به دولت برای حل مشــکلات اقتصادی مردم همیشه کوتاه ترین مسیر یعنی 
افزایش قیمت اجناس و پرداختی از جیب مردم را انتخاب می کنند. نماینده مردم اهواز، باوی، حمیدیه و کارون 
در مجلس شورای اسلامی افزود: در حال حاضر شاهد افزایش قیمت ها در بسیاری از اقلام اساسی زندگی از بلیت 
مترو، اتوبوس و هواپیما گرفته تا اقلام خوراکی روزمره را شاهد هستیم، این افزایش قیمت ها بدون برنامه تصمیمات 
خلق الساعه هستند که به ضرر معیشت مردم است. چه دلیلی دارد یکباره شاهد رشد 2۵ درصدی طرح ترافیک 
باشیم یا مرغ و تخم مرغ ابتدایی ترین نیازهای معیشتی تبدیل به کالایی لوکس و دست نیافتنی شود. نماینده مردم در 
مجلس یازدهم ادامه داد: افزایش قیمت ها همیشه فشارهای روحی و روانی برای مردم به همراه دارد گاهی به صورت 
ناهنجاری های اجتماعی خود را نشان می دهد، این گرانی ها هشداری برای جامعه محسوب می شود و نتیجه ای جز 
کوچک شدن سفره معیشتی مردم ندارد. وی در خصوص رشد 2۵ درصدی طرح ترافیک تاکید کرد: گران کردن 
هزینه حمل ونقل عمومی فشار بر قشر ضعیف جامعه را به همراه دارد؛ امروزه شاهد افزایش طرح ترافیک هستیم 

و فردا شاهد رشد قیمت بلیت مترو و اتوبوس تا این حد فشار وارد شدن به اقشار ضعیف جامعه منصفانه نیست.

فارس: وزیر آموزش و پرورش جزئیات تبدیل وضعیت و استخدام ۳0 هزار نفر در این وزارت خانه را اعلام 
کرد. محسن حاجی میرزایی با بیان اینکه بر اساس قانون تبدیل وضعیت، وزارت آموزش و پرورش موظف 
شده بود که ۸۸ هزار نفر از آموزشیاران و آموزش دهندگان نهضت سوادآموزی، حق التدریسی ها و مربیان 
پیش دبستانی را که تا قبل از سال ۹۱ و ۹2 همکاری شان را آغاز کرده بودند را به استخدام در بیاورد، افزود: 
چند شرط وجود داشت که یکی از آن ها جذب با توجه به میزان ردیف تخصیصی و اعتبار بودجه بود. موظف 
هستیم تا پایان برنامه ششم توسعه این ۸۸ هزار نفر را اســتخدام کنیم. این افراد باید یک سال در دانشگاه 
فرهنگیان دوره ببینند و پس از موفقیت به استخدام نائل شوند. وزیر آموزش و پرورش با اشاره به اینکه از این 
تعداد 2۵ هزار و ۷00 نفر را در سال ۹۸ شناسایی کردیم و سهمیه ها را به استان ها و شهرستان ها اختصاص 
دادیم و همه افراد را به دانشــگاه فرهنگیان جهت طی دوره یک ساله معرفی کردیم، گفت: روز گذشته نیز 
۳0 هزار ردیف جذب دیگر گرفتیم که به تناسب سابقه و امتیاز این ها هم بین استان ها و شهرستان ها توزیع 
خواهد شد و بلافاصله دوره آموزشی یک ساله شان در دانشگاه فرهنگیان آغاز خواهد شد. حاجی میرزایی 
افزود: حدود ۳0 هزار نفر دیگر باقی می ماند که در تلاشیم برای آن ها هم ردیف استخدامی بگیریم، زیرا باید 
 تا آخر سال آینده تمام این افراد را استخدام کنیم. نکته مهم این است که همه این ۸۸ هزار نفر قطعاً استخدام 

خواهند شد.

عضو کمیسیون تلفیق بودجه در مجلس شورای اسلامی اظهار کرد:
افزایش نرخ طرح ترافیک جولان گاهی برای پولداران

وزیر آموزش و پرورش خبر داد:
جزئیات استخدام ۳۰ هزار نفر در آموزش و پرورش

عکس خبر 

 زنان و مادران سرپرست خانوار که به دلیل فوت همسر یا سایر دلایل، 
مسئولیت اقتصادی و معیشتی خانواده را بر عهده دارند در شرایطی 
همچون بحران های اقتصادی با مشکلات بیشتری مواجه می شوند 
و در همین راستا زنانی کارآفرین می توانند گره گشای شرایط سخت 
اقتصادی باشند. این زنان با حمایت کمیته امداد، کارگاه های تولیدی 
راه می اندازند و هم نوعانی که بی سرپرست یا بدسرپرست هستند در 
این تولیدی ها مشغول به کار می شوند. مادرانی که با وجود کرونا، تمام 
مدت روز خود را در زیرزمین خانه ای قدیمی در لابه لای پارچه ها و 
نخ های رنگی عروسک ها می گذرانند. 
خبرگزاری ایرنا

عروسک سازان نان آور

وزیر بهداشــت با ابراز نگرانــی از کاهش رعایت 
پروتکل های بهداشتی در کشور، از خیز ملایم موارد 
سرپایی کووید ۱۹ در برخی استان ها و از جمله تهران 
خبر داد و در عین حال درباره اقدامات انجام شــده 
جهت تأمین واکســن کرونا توضیح داد. به گزارش 
ایسنا، دکتر ســعید نمکی در گزارشــی از آخرین 
وضعیت بیماری کووید ۱۹ در دنیــا و ایران گفت: 
متاسفانه باز هم جهان در التهاب بیماری کووید ۱۹ 
گرفتار است و باز هم متاسفانه در 2۴ ساعت گذشته 
آمریکا با ۳۶۳2 مرگ، انگلیس بــا ۱۴۴۹، برزیل با 
۱2۴0، آلمان با ۹۹0 مرگ، اســپانیا با ۷2۴ مرگ، 
ایتالیا با ۴۳۹ مرگ، فرانسه با ۴۸۵ مرگ و... شبانه روز 
تلخی را گذراندند. وی درباره آمار فوتی های کرونا در 
ایران در 2۴ ساعت گذشته، گفت: در کشور ما گرچه 
آمار فوتی ها زیر صد و دو رقمی است و در 2۴ ساعت 
گذشته نیز ۷۹ مرگ، ثبت شد که امیدواریم با رعایت 
پروتکل های بهداشــتی و اقدامات انجام شده، روند 

کاهشی را شاهد باشیم.
وزیر بهداشــت ادامه داد: ایران گرچه در شــرایط 

بسیار سختی اســت اما باز هم افتخارآفرین در این 
عرصه است و در قالب طرح شهید سلیمانی با همه 
هم پیمانان جلو می رویم. ما خوشبختانه توانستیم 
بیماری را در کشــور مهار و کنترل کنیم؛ اما آنچه 
که باعث نگرانی بنده و همکاران شده آن است که با 
کاهش رعایت پروتکل ها و عدم پایبندی به موازین 
و مقرراتی که ما برای فاصله گذاری ها اعلام کردیم، 
خیز ملایمی را در میزان بیماران سرپایی در برخی 
استان ها مشاهده می کنیم. در تهران نیز گزارشاتی 
که دریافت می کنم آغاز یک خیــز ملایم در تعداد 
بیماران سرپایی اســت و مطمئناً بعد از آن در افراد 
مبتلای بســتری اســت و در هفته های بعد ممکن 
است با افزایش مرگ و میر همراه باشد. باز هم تقاضا 
می کنیم رعایت پروتکل ها را فراموش نکنند. وی با 
اشاره به نقشه کشور ادامه داد: نقشه آتشین روزهای 

قبل امروز بدل شده به یک نقشه بسیار فرح بخش تر 
نسبت به روزهای گذشــته و امیدوارکننده تر برای 
مردم و عزیزان مضطرب در نظام سلامت. امیدوارم 
با رعایت پروتکل ها این اضطراب را از جامعه درمانی 
کمتر کنیم. وزیر بهداشت تاکید کرد: میزان رعایت 
پروتکل های بهداشتی نیز متاسفانه هنوز هم به شدت 

زیر میزان قابل قبول است.
مورد جدیدی از کرونای جهش یافته 

نداریم
وی با اشاره به ویروس جهش یافته کرونا نیز گفت: 
از ویروس موتاســیون یافته در کشور خوشبختانه 
غیر از آن مــواردی که پیش از این گــزارش کرده 
بودیم مورد جدیدی نداریم و تمــام هم و غم ما باز 
کردن چشم ها در مرزها و گذرگاه های کشور است 
تا ورودی ها را چک کنیم و مورد جدید این ویروس 

جهش یافته رصد و ردیابی شــود. خوشــبختانه 
نه در خیز اســتان های داخلی و نه در ورودی ها به 
کشور، موتاسیون جدیدی را هنوز دریافت نکرده ایم. 
وزیر بهداشت ادامه داد: اقدامات سختگیرانه تری را 
شروع کردیم. در ارتباط با ترددها و گشتن خانه به 
خانه و پیدا کردن خوشــه های آلودگی و شعله های 
کوچک بیماری تا بتوانیم زودتر موارد را تشــخیص 
دهیم و از دامن گیر شــدن آتش بیماری جلوگیری 
کنیم. وی افزود: لازم اســت برای مــردم در رابطه 
با واکســن توضیح دهم؛ ســوالی که عده ای با خیر 
اندیشی یا کج اندیشــی در ذهن مردم ایجاد کردند. 
مردم باور دارند وزارت بهداشــت و وزیر بهداشت نه 
سیاسی هستند نه سیاست زده. از روز اول گفتم که 
وزیر بهداشــت همه مردم ایران هستم و همکارانم 
خدمت گزار همه اقشار مردم. وزیر بهداشت ادامه داد: 
اگر کسانی برای صندلی هایی چه در نظام صنفی و چه 
بالاتر از آن خواب هایی دیدند؛ اگر ملت ایران آن ها 
را پذیرفت که مبارک باشــد، اما خواهشم آن است 

مسائل واکسن و سلامت را سیاسی نکنید.

وزیر بهداشت اعلام کرد:

خیز ملایم مبتلایان سرپایی کرونا در کشور

دریافت وام ازدواج را به سال بعد موکول نکنیدبخش جنوبی پلاسکو به زودی افتتاح می شودموافقت با اعزام زائران به عتبات عالیات
مهر: رئیس ســازمان حج از موافقت کلی وزیر بهداشــت با اعزام زائران به عتبات عالیات 
به صورت محدود و براســاس پروتکل های بهداشــتی، خبر داد. علیرضا رشیدیان عنوان 
کرد: ســازمان حج و زیارت با توجه به بحران کرونا و از طرفــی موضوع اعزام های زیارتی، 
دستورالعمل های بهداشتی ســفرهای حج و عتبات عالیات را با همکاری وزارت بهداشت 
و هلال احمــر تهیه و در اختیار کشــورهای هدف قــرار گرفت. وی عنوان کــرد: در این 
راستا در صورت فراهم شــدن زمینه از سرگیری این ســفرها با توجه به شرایط موجود و 

دستورالعمل های تهیه شده، آماده اعزام زائران هستیم.

شهر خبر: رئیس املاک بنیاد مستضعفان در افتتاحیه ضلع شمالی ساختمان پلاسکو با 
بیان اینکه پروژه بازسازی پلاسکو با صبر و استقامت کسبه به نتیجه رسید، گفت: وقتی که 
بازدیدی از پروژه در ابتدای بازسازی داشتم حال کسبه نشان می داد که با وجود مشقت هایی 
که وجود دارد اما صبوری کردند و این ساختمان را آنچنان که زیبنده بود، ساختند. صولت 
مرتضوی ادامه داد: بنیاد هم با همراهی و مشــاورت با کسبه قسمت شمالی کمک کرد و 
احداث ساختمان جنوبی در یک بازه زمانی کوتاه پیش رفته است. ساخت بخش جنوبی 
پلاسکو تا ۸0 درصد پیشرفت داشته و امیدواریم که در آینده نه چندان دور به افتتاح برسد.

ایسنا: محمدمهدی تندگویان معاون جوانان وزارت ورزش و جوانان با بیان اینکه با توجه به 
رد کلیات بودجه ۱۴00 تصویب رقم وام ازدواج مشخص نیست، مطرح کرد: پیش تر هشدار 
داده بودیم که جوانان به انگیزه افزایش وام ازدواج دریافت آن را به تعویق نیندازند، چراکه 
بنده با توجه به رد کلیات بودجه ۱۴00 در مجلس و مشخص نبودن مبلغ قطعی تصویبی آن 
در سال آینده و از سوی دیگر تغییر دولت و امکان وقفه طبیعی در روند پرداخت وام توصیه 
نمی کنم دریافت وام ازدواج را به تعویق بیندازند. نباید تقاضای وام ازدواج را به اتفاقی که 

خروجی آن مشخص نیست، منوط کرد.

زوج هایی که بــرای پایان دادن ازدواجشــان تلاش 
می کنند تا دادگاه را قانع کنند صیغه طلاق جاری شود 
با مسائل مختلفی روبه رو هستند. به گزارش خبرآنلاین، 
در این بین، چون طلاق در اختیار مرد اســت، مهریه 
وسیله ای برای زنان است تا بخشی از آینده مالی خود 
را تضمین شده ببینند. اما مدتی است مجلس به دنبال 
تصویب قانونی است که در آن، تنها برای وصول پنج 
ســکه طلا از زنان پشتیبانی می شــود و بیش از این 
میزان، قانون اجازه سختگیری به مرد از طریق زندانی 
کردن او را نمی دهد. این طرح می گوید چنانچه شوهر 
دارای اموال باشد، اموال او برای پرداخت مهریه، توقیف 
شده و در اختیار زن قرار می گیرد ولی در صورتی که 
شوهر اموال قابل توقیفی نداشته باشد، تنها تا حد پنج 

سکه، مهریه دارای ضمانت اجرای حبس است.
صدای فعالان حقوق زنان درآمد

این طرح از همان ابتدا با مخالفت های زیادی 
مواجه شد؛ فعالان حقوق زنان، اولین گروهی بودند 
که صدایشــان درآمد و گفتند این کار باعث می شود 
نهاد خانواده دچار تزلزل شــود و زن هایی که ابزاری 
برای طلاق گرفتن ندارند، بدون پشــتیبانی قانونی و 
بلاتکلیف از سوی شوهر رها شوند. بیش از پانصدنفر 
نفر از کنشــگران حقوق زنان، بیانیه ای صادر کرده و 
در آن، رعایت حق زنان و اتخــاذ راهکارهای عادلانه 
برای حل مسئله مهریه را گوشــزد کرده اند. در این 
بیانیه آمده است: نظام حقوقی به جای آنکه ملجأیی 
برای آحاد جامعه از مرد و زن باشد، با نادیده گرفتن 
حقوق زنان سعی در حل این مشــکل به نفع مردان 
داشته است. امضاکنندگان این بیانیه، گفته اند پیش 
از تصمیم گیری درباره قانون مهریه و محدود کردن 
آن، باید برای مشــکل فرودســتی اقتصادی زنان و 
فقدان تســاوی حقوق زن و مرد در قــرارداد ازدواج 

چاره اندیشی شود.
نگاه وکلای خانــواده به تغییرات قانون 

درباره مهریه
به جز فعالان زن، وکلای خانواده هم نگاه منفی نسبت 
به موضوع تغییر ضمانت گرفتــن مهریه دارند. آن ها 
می گویند در صورت تصویــب این قانون، وضعیت به 
مراتب بدتر خواهد شد. ریحانه اشرف، وکیل خانواده 
می گوید: مشخص اســت این طرح هم از طرح های 
شتابزده ای اســت که مطالعه کافی درباره آن نشده 
اســت. قبلًا وقتی موکلان برای وصول مهریه به وکلا 
مراجعه می کردند می گفتیم فقط ۱۱0 سکه را به اجرا 

بگذارید که بشود وصول کرد ولی عملًا در دوره فعلی 
دیگر حکم جلب برای فرد بدهــکار نمی دهند. حالا 
زنان مجبور می شوند مهریه شان را به صورت ۵ تایی 
۵ تایی به اجرا بگذارند. ریحانه اشرف توضیح می دهد: 
طرح ضمانت اجرای ۵ ســکه ای مهریــه در عمل به 
پیچیده تر کــردن پرونده ها می انجامد چون کســی 
به زنان نمی گویــد از مهریه تان صرف نظر کنید بلکه 
ضمانت اجرا را تا ۵ سکه می دهند و زنان هم مجبور 
می شوند پرونده ۵ ســکه را که به نتیجه رساندند، بار 

دیگر برای ۵ سکه بعدی اقدام کنند. این کار در عمل به 
تعداد پرونده های خیلی بیشتر منجر می شود. او معتقد 
است باید در صورت تصویب این طرح، اختیار طلاق 
هم به زن ها داده شود. شنیده شده طرحی در مجلس 
در دست بررسی است که طی آن، اگر زنی متوجه شود 
مردی قادر به پرداخت مهریه او نیســت، می تواند به 
عنوان موارد »عسر و حرج« مطرح و درخواست صدور 

حکم طلاق کند.
می خواهند زندان ها را خلوت کنند

نگاه متفاوت دیگری به طرح جدید مجلس از 
سوی حمید آقاباباییان وکیل پایه یک دادگستری و 
استاد دانشگاه مطرح می شود، او معتقد است مجلس 
به دنبال حل مشــکلات مهریه و زوج های در معرض 
طلاق نیســت، بلکه با این طرح قصد دارد زندان ها را 
خلوت کند. او در این باره می گوید: تعیین مهریه در 
قانون مدنی ما محدودیت و سقفی ندارد و قانون مدنی 
می گوید قراردادهای خصوصی معتبر است و منعی 

برای مهریه وجود ندارد. 
در ماده ۱۱۱۹ قانون مدنی صراحتاً ذکر شده طرفین 
عقد ازدواج می توانند هر شرطی که مخالف با مقتضای 
عقد ازدواج نباشــد ضمن عقد ازدواج یا ضمن عقد 
خارج لازم دیگری ذکر کنند، مانند اینکه زن وکالت 
بگیرد در طلاق دادن خودش در شرایطی. آقاباباییان 
می گوید: نمی دانم چرا به جای استفاده از این ظرفیت، 
ســعی داریم با تصویب قانون جدید، کمکی به حال 
افراد کنیم. این حقوقدان در ادامه ســخنانش بیان 
می کند: نماینــدگان مجلس به جــای پاک کردن 
صورت قضیه و توســل به ایذای زندان یا توســل به 
قانون برای تخلیه کردن زندان هــا، از ظرفیت قانون 
موجود استفاده کنند. فکر می کنم این قانون بیشتر از 
آنکه دنبال حل مشکل مهریه باشد و کمکی به حال 
 مردها یا زن ها باشد، بیشــتر به دنبال خلوت کردن 

زندان هاست.

 مهریه  بی  مهر
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وصول مهریه پنج سکه ای؛ طرحی به کام مردان به ضرر زنان


